
Železnica — naš
največji gospo-
darski objekt

Od (jubfjanskih je samo naša občina brez pomembnejše (ranzifne
ceste. /ato pogosto slišimo, da smo prometno mrtvi žep Ljubljane. /a
cestni promet to res velja, povsem drugače pa je / železniškim prome-
tom. Po tej slrani prednjačimo daleč pred dragirni slovenskimi občina-
mi. Kot pecelj in osrednja žila v listu lipe je /ele/nica zarisana v zemlje-
vid naše obcinc. Debelo pecljano pride že iz renlra do naše najbolj za-
hodne občinske meje ob Kolinski, ko se nato v /alogu široko ra/cveti v
največjo slovensko ranžirno postajo, pa se nato spet zgublja ob Savi
proti Lazam na vzhodnem koncu naše občine. Na tej dolžini j<> vrsta
temeljnih organizacij združenega dela Ljubljanskega železniškega go-
spodarstva. V /eleni jami je ŽG Gradbeno podjetje, v Mostah sla tozd
Tovorni kolodvor, ŽTP — tozd Prometna sekcija, naprej proti Polju pa
še ŽG — tozd Vzdrževanje lokomotiv in od Polja do Zaloga ranžirna
postaja ŽTP — Prometna sekcija Zalog.

Razumljivo, da nas zanimajo
smeri nadaljnjega razvoja te ob-
širne gospodarske dejavnosti v
naši občini. V občinskih smerni-
cah za izdelavo srednjeročnega
plana 1981—1985 \e ta gospo-
darski velikan skopo zajel — le s
potrebo po opredelitvi skladišča
do gradnje III. in IV. faze železni-
škega terminala in do njegovega
maksimalnega obsega. V smerni-
cah za družbeni plan mesta Ljub-
Ijana pa piše, naj bi železnica
svoje prednosti razvijala /lasti ob
/asnovi in usmeritvi mesta v šir-
šem območju. Torej bo treba ra-
zvijati tako hitri železniški pri-
mestni integralni promet kot
promet v celoti. saj je Ljubljana
tako važno mednarodno pro-
metno križišče. Glede na pre-
strukturiranje industrije in nove
industrijske lokacije bo Ireba
upoštevati potrebo po železniških
induslrijskih priključkih, katerih
primanjkljaj je očiten že danes.

V drugem delu smernic s pred-
nostnimi nalogami je železniško
gospodarslvo naprvedano obšir-
neje in konkrelneje.

POGLED
DO LETA 2000

O razvojnih ncičrtih železni-
škega gospodarstva na območju

naše občine tja do leta 2001) smo
se pogovarjali s pomočnikom
vodje planskega sektorja pri ŽG
Ljubljana inž. Jurijem Piršetn.

V razpravi imamo analizo ra-
zvoja za obdobje I97(i—1980 in
razvojne mbžnosli v drugem
srednjeročnem obdobju

19.S1—1V)S5 kot podlagozaizde-
lavo srednjeročnih in tudi dolgo-
ročnih planskih dokumentov. Do
leia 2000 je plansko še dokaj nei-
zrisano obdobje, brez dvoma pa
bo to obdobje v nekem smislu
obdobje intenzivnejšega vrača-
nja k železnici, kar je naša družba
že zastavila v sedaj analiziranem
srednjeročnem obdobju. Pouda-
riti velja, da je transport izredno
pomemben dejavnik gospodar-
skega razvoja vsake družbe in
splošni pogoj za proizvodnjo.

Nadaljevanje
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Zato imajo transportne organiza-
cije posebno vlogo v gospodarstvu in
predstavljajo organizacijo poseb-
nega družbenega pomena. Vzroki
vračanja k železnici in povečan inte-
res sveta zanjo pa so v dejstvih, da
porabijo železniške proge veliko
manj prostora od sodobnih avtocest
ob istočasni večji prometnosti in da
železnica porabi na tono prepelja-
nega blaga 3 krat manj energije kot
cestna podjetja, pri čemer v največji
meri uporabija domače vire energije.
Železnica na onesnaževanje okolja
praktično ne vpliva. Pomembna je
tudi večja varnost prevozov po že-
leznici.

V tem obdobju bomo na železnici
za neka jkrat povečali promet — tako
tovorni kot potniški. Seveda bo to
odvisno od tega, koliko nam bo s
skupnimi napori družbe uspelo že-
leznico posodabljati.

V potniškem prometu se bomo
najprej lotili gradnje Ijubljanske že-
lezniške »obvoznice«, ki bo razbre-
menila sedanje vozlišče sredi mesta.
Najprej načrtujemo gradnjo ob-
vozne proge Vižmarje—Dolgi most
in zatem Vižmarje—Laze. Veliko
dela bo dala gradnja hitre proge, ki
bo omogočala 200 km na uro hitrosti
na tako imenovani balkanski osi Je-
senice—Devdelija.

V občini Ljubljana Moste-Polje
bomo v tem obdobju intenzivno mo-
dernizirali promet in vzdrževanje.
Najprej bomo zgradili še III. in IV.
fazi kontejnerskega terminala v in-

dustrijski transportno-skladiščni
coni. Zelezniški kontejnerski promet
skokovito narašča in ima neizmerne
perspektive. Obnovili in posodobili
bomo skladiščno transportno dejav-
nost v Mostah. Na teh dveh področ-
jih pa imamo še velikanske možnosti
razvoja v smeri racionalizacije to-
vornega transporta, saj še nismo uve-
ljavili niti poletnega sistema, kaj šele
terminalnega.

Ob sedanji vzdrževalnici lokomo-
tiv na Zaloški 217 in ob bodoči sose-
ski Fužine imamo rezervirane večje
površine, kamor bomo preselili
gradbeno železniško podjetje iz Ze-
lene jame in Mostno ter nasploh tam
koncentrirali vzdrževalno dejavnost,
ki moderno opremljena v veliki meri
pripomore k ekonomičnosti storitev.

Ranžirna postaja Zalog — srce to-
vornega prometa, se prostorsko ne
bo širila, doživela pa bo korenito po-
sodobitev z eiektroniko, saj bomo
celotno ranžiranje kompozicij na
drčah opravljali z računalnikom.
Veejo investicijo načrtujemo nižje
od Žaloga. kjer bomo za večjo var-
nost in propustnost zgradili zunajni-
vojski priključek na glavno progo
proti Zidanemu mostu.

Seveda bomo vse te razvojne cilje
uspešno uresničevali le s še večjo
mero samoupravne organiziranosti
železniškega gospodarstva tako zno-
traj tozda, ŽG Ljubljana, republike
indržave kotznadaljnjimdružbenim
dogovarjanjem in razvijanjem prist-
nih odnosov na področju svobodne
menjave dela.

SLAVKO GERLICA


